
На първи юли т. г. се 
навършва четвърт век, 
откакто мегаполисът 
Хонконг се завърна в 
родината Китай. Неговата 
противоречива съдба е 
неразделна от тази на 
Азия, преживяла векове 
колониално господство. 
През 11-и век на мястото 
на бъдещия Хонконг 
възниква малко селище 
на земеделци и рибари, 
чиято територия е 
завладяна от британската 
корона през 1841 г. и се 
започва изграждането на 
пристанищния град. След  
т. нар. Втора опиумна 
война на колониална 
Британия срещу Китай, 
южният край на полуостров 
Коулун и о-в Стоункатер са 
незаконно завладени. През 
Втората световна война 
Хонконг е окупиран от 
милитаристична Япония.

През 1945 г. Хонконг 
отново е зает от 
Великобритания, а на 
първи юли 1997 г. – след 
изтичането на насилствено 
подписания 99-годишен 
„договор за наем“ между 
отслабения имперски 
Пекин и колонизаторски 
Лондон, градът е върнат в 
границите на китайската 
родина в качеството 
си на Специален 
административен район.

Тук за първи път се 
прилага принципът „Една 
държава, две системи“, 
като Хонконг – за срок 
от 50 години запазва 
някои от предишните 
си социо-политически 
и икономически 
характеристики като един  
от най-големите търговски  
и финансови центрове  
в Азиатския  
регион.

Петър Герасимов .

Четвърт век 
Специален 
административен 
район Хонконг
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Иновативна ферма  
далеч от шума  
на големия град
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2Инициативата за 
глобално развитие –  
„ускорител за 
възстановяването  
на света”
Неотдавна китайският 
председател Си Дзинпин  
участва онлайн в 25-ия 
ммеждународен икономически 
форум в Санкт Петербург.

САЩ, Великобритания и 
Австралия да не следват 
пътя на ядреното 
разпространение
На заседание на Съвета на 
управителите на МААА Уан Кун 
разкритикува AUKUS в отговор 
на изявления относно пакта за 
ядрени подводници между САЩ, 
Великобритания и Австралия. 

I I 5

I стр. 4

Бъдеще, свързано  
с китайския език
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Бродерията и в 
Кунмин, провинция 
Юннан, е включена  
в Списъка на 
националното 
нематериално 
наследство

6ККЦ в София – Средище  
на добри приятели 
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Гарата в пекинския район Фънгтай 
Жп гара Фънгтай, която е и най-големият железопътен 
възел в Азия, скоро ще бъде пусната в експлоатация

П

КНР пусна на 
вода трети 
самолетоносач

реди дни Китай 
пусна на вода 
в Шанхайско-
то пристанище 
третия си само-
летоносач. Той 

носи името „Фудзиен“ и е 
изцяло проектиран и по-
строен в страната.

В церемонията участва 
генерал Сю Цилян, член 
на Политбюро на ЦК 
на Китайската комуни- 

стическа партия и замест-
ник-председател на Цен-
тралната военна комисия.

Самолетоносачът „Фуд-
зиен“ е първият постро-
ен в страната кораб, кой-
то използва катапулти. С 
водоизместимост при пъл-
но натоварване от повече 
от 80 000 тона, той е обо-
рудван с електромагнит-
ни катапулти и задържа-
щи устройства.

Инициативата за глобално развитие –  
„ускорител за възстановяването на света”

Н
аскоро китай- 
ският председа- 
тел Си Дзинпин 
участва онлайн 
в 25-ия между-
народен иконо-

мически форум в Санкт  
Петербург.

В речта на форума той 
подчерта необходимостта 
от „насърчаване на иници-
ативата за глобално разви-
тие и съвместен стремеж 
към мир и просперитет“ 
и отправи няколко пред-
ложения – за създаване на 
благоприятна среда за раз-
витие, укрепване на парт-
ньорствата за развитие, на-
сърчаване процеса на ико-
номическа глобализация 
и основано на иновации-
те развитие.

„Инициативата за гло- 

бално развитие“ беше пред-
ложена от председателя Си 
по време на общия дебат 
на 76-ото общо събрание 
на ООН през септември 
2021 г. Нейната основна 
цел е, поставяйки хората 

на централно място, да съ-
действа за изграждането на 
общност на споделена съд-
ба, реализиране на приори-
тетите за развитие в усло-
вията на взаимно зачита-
не, иновации и хармонично 

съвместно съществуване 
между човек и природа. 

Тази инициатива отго-
варя на нуждите на стра-
ните за ускоряване на въз-
становяването след панде-
мията и получи подкрепа 
от ООН и повече от 100 
държави.

В момента светът про-
дължава да е изправен пред 
безпрецедентни предизви-
кателства като пандемия-
та от COVID-19 и руско-ук-
раинския военен конфликт. 
Западните санкции срещу 
Русия оказаха огромно вли-
яние върху глобалната ин-
дустриална верига, вериги-
те за доставки, енергийна-
та, финансовата и продо-
волствената сигурност. В 
същото време много стра-
ни провеждат прекалено 

хлабава макроикономи-
ческа политика или нало-
жиха търговски и инвес-
тиционни бариери, водени 
единствено от национал-
ните си интереси, карай-
ки хората по целия свят да 
плащат висока цена, особе-
но групите с ниски доходи.

На фона на това Си 
Дзинпин призова в речта 
си за „насърчаване на ини-
циативата за глобално раз-
витие“ и даде конкретни 
предложения, които са об-
що очакване на хората по 
света и биха могли да изи-
граят ролята на „ускори-
тел“ на самата инициати-
ва и предоставят на всич-
ки, особено на развиващи-
те се страни, тласък за въз-
становяване след сегашни-
те трудности.

ай Бин, зам. по-
стоянен пред-
ставител на Ки-
тай в ООН, ка-
за на проведено-
то наскоро засе-

дание на Съвета за сигур-
ност за сътрудничеството 
между ООН и ЕС, че като 
активен застъпник на мно-
гостранността, ЕС трябва да 
поеме водещата роля в за-
щитата на Устава на ООН 
и да спазва международното 
право и универсално при-
знатите основни норми на 
международните отноше-
ния, искрено да уважава су-
веренитета и политическата 
независимост на всяка ед-
на страна и да настоява за 
ненамеса във вътрешните 
работи на други държави.

Той подчерта, че раз-
растващият се конфликт в 

торото междуна-
родно изложение 
за потребителски 
стоки в Китай ще 
се проведе в Хай-
коу, провинция 

Хайнан, от 26 до 30 юли, 
заявиха от Международния 
бизнес съвет на Хайнан. Из-
ложението служи като ва-
жна платформа за отваряне-
то на високо ниво, насърча-
ването на потреблението и 
търговията и изграждането 
на пристанище за свободна 
търговия в островната про-
винция, каза Хан Шъндзян, 

Д

В

Украйна ще доведе един-
ствено до по-големи риско-
ве за сигурността. Китай се 
надява ЕС, като важна за-
интересована страна, да за-
сили своята стратегическа 
автономия, да играе актив-
на роля и да се постигне час 
по-скоро примирие.

Дай Бин подчерта, че 

Китай винаги е отдавал го-
лямо значение на отноше-
нията с ЕС. „Китай се на-
дява на по-голям принос от 
ЕС при справянето с гло-
балните предизвикателства, 
както и на ролята му на 
стабилизиращ фактор в бу-
рния и променящ се свят“, 
каза още той.

ръководител на съвета.
Тази година изложбена-

та площ ще бъде 100 000 
кв. м, като 80 000 кв. м са 
за чуждестранни продукти. 

Заявки за участие са пода-
ли над 700 изложители и 
1300 марки от 58 държави.

Почетен гост тази годи-
на ще бъде Франция.

Китай се надява ЕС да насърчи 
солидарността между страните

Международното изложение за 
потребителски стоки 
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海洋工程新装备亮相海博会

正在青岛举行的2022东亚海洋博览会以“携手‘
海洋十年’，合作共赢未来——蓝色·海洋·科技”为主
题，展出了众多涉及特种船舶制造、海洋能源开发、
海上风电、深海渔业等领域的先进海工、海洋科技
装备。

港人熟悉、国际一流——广州南沙打造高质
量城市发展标杆

新华社广州6月20日电 
从广州南沙庆盛枢纽乘坐
广深港高铁出发，22分钟
到达深圳，35分钟就可到
达香港西九龙。这里汇集
了通往香港、深圳的轨道
交通站点，上班通勤、生活
往来方便快捷。

在庆盛枢纽这片1.63平
方公里的土地上，规划、建
设正在如火如荼地开展。
港式学校、港式社区、港式
服务……不久的将来，这片
土地将建成“港人熟悉、国
际一流”的城市空间，让来
此创业的香港青年过上安
居乐业的生活。

国务院近日公布《广州
南沙深化面向世界的粤港
澳全面合作总体方案》，提
出南沙要加快建设高质量
城市发展标杆，加强城市
规划建设领域合作，稳步
推进智慧城市建设和粤港
澳教育合作。

庆盛枢纽港式社区的建
设规划便是南沙迈出高质
量城市发展标杆的一步。翻
开南沙庆盛枢纽港式社区
规划，岭南风格的骑楼街
道上，五彩招牌点缀其中。

近镜头丨“世界文化遗产，保护
好是第一位的”

2019年8月19日，习近平
总书记在甘肃考察期间，专
程前往敦煌研究院，了解
敦煌文物保护和学术研究
情况。

“对于敦煌研究院全体
工作人员来说，这一天比过
节还高兴。”敦煌研究院名
誉院长樊锦诗回忆说。总
书记对敦煌文化的了解、对
文物工作的重视，给大家留
下了深刻印象。

最令他们难忘的，是总
书记的一次驻足。

当天，习近平总书记在敦
煌研究院主持召开座谈会
后，离开会议室前在门口停
住了脚步。

总书记叮嘱大家：“世界
文化遗产，保护好是第一位
的，旅游是第二位的，不能
光盯着门票而追求经济效
益，不能过于商业化。”

这句叮嘱，源自座谈会
上的一个“插曲”。

“建议各级主管部门和
地方政府处理好文物保护
和城镇化建设、文物保护
和旅游开放的关系”“切实
加强基层文物保护力量是
当务之急”……座谈会上，
樊锦诗恳切建言。

在她发言结束后，习近
平总书记随即追问：

“游客目前是否超量了？

超负荷情况怎样？”
“确实超量了。科学承载

量是每日6000人次，考虑
到游客需求，我们在旺季
采取应急措施，每天接待
1.8万人次。”

“您说的自然灾害影响
有哪些？”

“有风沙影响，还有地
震，历史上发生过地震，还
有水的影响，水带动盐分，
影响壁画保护。”

“近年敦煌下雨多了？”
“雨量大幅增加。”
“您说的文博机构队伍

减少了，这个要注意。文保
是要加强，而不能削弱。”

……
言语之中，满是对文物

保护的深深关切。

这种关切，多年来从未
改变。早在上世纪80年代
担任河北正定县委书记时，
针对文物保护措施不力的
问题，习近平严肃指出：“我
们保管不好，就是罪人，就
会愧对后人。”

从敦煌莫高窟到云冈
石窟，从 嘉 峪 关到大 运
河……习近平总书记的“文
化足迹”，彰显深厚的文化
情怀。

56项世界遗产、76万多
处不可移动文物、1.08亿
件/套国有可移动文物……
广袤大地上的瑰宝，见证
中华民族千百年来生生不
息、发展壮大。将它们保
护好、传承好，是“对历史负
责、对人民负责”。

第三届跨国公司领导人青
岛峰会开幕 王勇出席并

致辞
新华社青岛6月19日电 

第三届跨国公司领导人
青岛峰会19日在青岛开
幕，国务委员王勇出席开
幕式并致辞。他强调，要
深入贯彻习近平主席重
要指示精神，坚持对外开
放基本国策，坚定不移
扩大高水平开放，深化同
跨国公司的互利共赢合
作，更好服务于构建新
发展格局、推动高质量
发展，共同建设开放型
世界经济。

王勇指出，改革开放
以来，越来越多跨国公司
投资中国、融入中国，不
仅实现了自身发展，也促
进了中国经济发展，还带
动了经济全球化。当前国
内外形势错综复杂，但中
国经济长期向好的基本
面没有改变。中国将高效
统筹疫情防控和经济社
会发展，进一步放宽市场
准入，促进公平竞争，不
断提升贸易和投资自由
化便利化水平，着力打造
市场化、法治化、国际化
营商环境。中国开放的大
门越来越大、营商环境

越来越好、发展机遇越
来越多，欢迎各国企业来
华投资兴业、深耕中国市
场、公平参与竞争、共享
发展红利。希望跨国公司
与中国一道，共同维护多
边贸易体制，合力保障全
球产业链供应链稳定，携
手促进世界经济复苏增
长，为推动构建人类命运
共同体作出更大贡献。

在青岛期间，王勇还
先后来到四方机车、青岛
港、海信等企业，深入生
产车间、码头作业现场、
研发中心，调研国有企业
改革发展和科技创新等
工作。他强调，国资央企
要深入贯彻党中央关于
疫情要防住、经济要稳
住、发展要安全的要求，
充分发挥党建引领保障
作用，紧紧围绕稳住经济
大盘，深入推进降本提
质增效，切实做好保供稳
价、保通保畅工作，深化
改革创新激发内生动力，
充分利用信息化手段提
升本质安全水平，以优异
成绩迎接党的二十大胜
利召开。

为了适应香港居民的生活
习惯，从道路系统到空间
设计，细节之处都经过反
复研究。社区里设置了境外
来粤居民办事中心、粤港澳
双创产业园等多个港澳元
素项目，方便香港青年来粤
生活工作。

据了解，在社区建设规
划编制之初，南沙成立了
由香港与内地专家共同
组成的跨境合作咨询委员
会——广州南沙粤港合作
咨询委员会。

“我们充分考虑了广州南
沙粤港合作咨询委员会的
意见，从容积率、建筑限

高、建筑密度、绿地率等方
面进行了优化创新，在规划
编制中探索香港规划标准
在穗落地，汇聚粤港两地优
势。”广州市规划和自然资
源局南沙区分局一级主任
科员杨延介绍。

放眼南沙，一批优质教
育资源在此集聚。香港科
技大学（广州）校区校园初
现，多所“双一流”高校陆续
签约入驻，多所国际化中
小学规划建设……互联互
通、创新引领、高端引育、
互学互鉴，港澳教育全面
合作逐步推进，大湾区新
的教育高地正在形成。
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актуално

офиса на ки-
тайския предсе-
дател Си Дзин- 
пин на видно 
място са поста-
вени няколко се-

мейни снимки от различни 
периоди. На една от тях Си 
Дзинпин бута инвалидната 
количка на възрастния си 
баща, а до него са съпру-
гата му и дъщеря му.

Баща му Си Джунсюн е 
изиграл важна роля в жи-
вота на Си Дзинпин, кое-
то може да се види от ед-
но писмо до него.

На 15 октомври 2001 г. 
Си Джунсюн навършва 88 
години и това е рядък по-
вод за семейството да се съ-
бере заедно. Си Дзинпин, 
тогава губернатор на про-
винция Фудзиен, обаче 
отсъства поради работен 

В

ангажимент и вместо то-
ва изпраща писмо до ба-
ща си.

В него той говори за 
дълбоките чувства към ро-
дителите си и споменава 
„благородни качества, на-
следени и приети от баща 

ми“. „Независимо дали тър-
пяхте несправедливости, 
или трябваше да се спра-
вяте с трудности, Вие не из-
неверихте на идеалите си 
и не загубихте правилната 
посока“, пише на баща си 
Си Дзинпин.

Четвърт век 
Специален 
административен 
район Хонконг

Какво означава това? 
Хонконг е специален ад-
министративен район на 
Китай със значителна сте-
пен на самоуправление, 
със собствена валута (хон-
конгски долар), с постоя-
нен парламент от 60 депу-
тати. Тази специфика не 
включва въпросите на от-
браната и външната поли-
тика, които са под прякото 
ръководство на столичния 
Пекин. В двустранното ки-
тайско-английско спора-
зумение за връщането на 
Хонконг в родината се из-
тъква, че до 2047 г. (още 
25 години) на територия-
та на града не се проме-
нят нито социално-иконо-
мическата система, нито 
статусът му на свободно 
пристанище, което има от-
делна митница.

Висше длъжностно ли-
це в Хонконг е главата 
на изпълнителната власт, 
към който има съвещате-
лен орган – Изпълнителен 
съвет. Действа и законода-
телен орган – постоянен 
парламент от 60 депута-
ти. Централната власт на 
КНР делегира в Хонконг 
свой пълномощен пред-
ставител.

След връщането на те-
риторията под юрисдикци-
ята на Китай тя се огла-
вява от главен изпълни-
телен директор. Той е из-
биран от електорален ко-
митет, състоящ се от ня-
колкостотин души, излъ-
чени от хонконгския дело-
ви свят. Всички останали 
държавни служители, как-
то в изпълнителната и в 
законодателната власт, се 
назначават или от главния 
министър, или се избират 
от имащите право на глас 
жители на мегаполиса. 

В изтеклите 25 години 
Специалният район Хон-
конг демонстрира плавно-
то преминаване от коло-
ниална капиталистическа 
система към съвременните 

реалии, като запази авто-
ритета си на крупен све-
товен търговски център – 
напълно в духа на прин-
ципа „Една държава, две 
системи“. Същият прин-
цип, между впрочем, бе 
използван и за Специал-
ния район Макао, а според 
плановете на официален 
Пекин – след завръщането 
на островен Тайван в ро-
ден Китай (до 2025 г.) той 
ще бъде приложен и там.

В навечерието на тър-
жественото отбелязване 
на четвърт век от завръ-
щането на Хонконг в ро-
дината, в началото на то-
зи месец бъдещия преми-
ер на специалният район 
Джон Лий се срещна с 
китайския президент Си 
Дзинпин и премиера Ли 
Къцян по време на чети-
ридневното му пътуване 
до столицата на КНР.

Лий ще бъде шестият 
избран за главен изпъл-
нителен директор на Хон-
конг и от първи юли т. г. 
ще поеме поста от г-жа 
Кари Лам, която реши да 
не се кандидатира за вто-
ри мандат.

По време на срещата в 
столицата на КНР лиде-
рът Си Дзинпин заяви на 
Джон Лий, че той се полз-
ва с пълното доверие на 
правителството в Пекин 
заради неговия патрио-
тизъм и любовта му към 
Хонконг, както и за досе-
гашното му участие в ад-
министрацията на мега-
полиса.

„Вярвам, че управле-
нието на бъдещата адми-
нистрация определено ще 
доведе до нова атмосфе-
ра и ще представлява но-
ва глава в развитието на 
Хонконг“, заяви председа-
телят Си Дзинпин.

Несъмнено, Хонконг 
уверено и в синхрон с 
блестящия напредък на 
цял Китай върви напред 
по пътя на икономическо-
то и социалното развитие. 

Писмото на Си Дзинпин  
до неговия баща

мериканският пре-
зидент Джо Бай-
дън ще съобщи на 
срещата на върха 
на Г7 нова инициа-
тива за глобалната 

инфраструктура, с която да 
се конкурира с китайската 
„Един пояс, един път“, спо-
ред информация от медии. 
Относно това говорителят 
на китайското Министер-
ство на външните работи 
Уан Уънбин заяви, че из-
граждането на глобална ин-
фраструктура се нуждае от 
общи усилия, взаимна под-
крепа и помощ от всички 
страни, а не от заместители 
или конфронтация. Съот-
ветната инициатива от Ва-
шингтон не показва готов-
ност на всички страни за 
сътрудничество и взаимна 
изгода, а по-скоро цели по-
литизация и конфронтация.

Уан Уънбин посочи, че 

А

Н

според Китай в сферата на 
глобалната инфраструкту-
ра има широко простран-
ство за сътрудничество, съ-
ответните инициативи не 
си противоречат и не це-
лят да заместят друга. Све-
тът трябва да гради, а не да 
унищожава, необходимо е 

взаимно обвързване, а не 
изолиране. Китай привет-
ства всички инициативи, 
които са от полза за общо-
то развитие на глобалната 
инфраструктура. Геополи-
тическите ходове в името 
на инфраструктурата няма 
да успеят.

Сътрудничество за справянето  
с пластмасови отпадъци

аскоро постоян-
ният представи-
тел на Китай в 
Световната тър-
говска органи-
зация (СТО) Ли 

Чънган каза в Женева, че 
Китай е готов да си сътруд-
ничи с другите членове на 
организацията в справяне-
то с глобалните предизви-
кателства от замърсяване-
то с пластмасови отпадъци.

На пресконференция 
относно инициатива за 

опазване на околната среда 
на 12-ата министерска сре-
ща на СТО същия ден Ли 
Чънган каза, че за справя-
нето с глобалните предиз-
викателства са необходи-
ми съвместните усилия. 
„Китай ще работи в тясно 
сътрудничество с другите 
членки на СТО за предо-
твратяването и контрола 
на замърсяването с пласт-
маса“, каза той.

Ли Чънган посочи също, 
че Китай придава голямо 

значение на проблема и е 
един от първите членове на 
СТО, които предприемат 
мерки в сферата. Устойчи-
востта е една от целите на 
икономическото и социал-
ното развитие на Китай и 
страната е въвела серия от 
политики за ограничаване 
на замърсяването с пласт-
маса. Китай е готов да спо-
дели своя опит с другите 
членки на СТО и да рабо-
ти за активното справяне 
с пластмасовите отпадъци.

Глобалната инфраструктура  
се нуждае от общи усилия

I стр. 1
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Япония продължава да провокира Китай и  
да търси военна конфронтация в Азия

Н
аскоро в Син-
гапур приклю-
чи 19-ият диа-
лог „Шангри-Ла“. 
Речта на япон-
ския премиер 

Фумио Кишида на форума 
бе коментирана от японските 
медии като „сочене с пръст  
Китай“. 

Изказването му бе насо-
чено срещу Китай не само 
в политическата, военна-
та, икономическата и други 
сфери, но също така и под-
тикваше останалите азиат-
ски държави да му се про-
тивопоставят, като призо-
ва да увеличат военните си 
разходи.

В момента САЩ прила-
гат т. нар. индо-тихоокеан-
ска стратегия, коментира 
Радио Китай за чужбина. 

Някои японски политици 
смятат това за възможност 
да провокират Китай, да 
постигнат целта си за осво-
бождаване във военно от-
ношение и за търсене на 
хегемония в Азия. 

Но в същото време Япо-
ния вижда, че Вашингтон 
вече няма същата сила ка-
то преди за намеса в ази-
атските дела, и затова То-
кио пое инициативата да 
играе ролята на американ-
ски агент в Азия и да слу-
жи с всички сили на САЩ, 
заключава медията.

В речта си на диало-
га „Шангри-Ла“ японски-
ят премиер Кишида обяви, 
че следващата година ще 
стартира т. нар. индо-ти-
хоокеански мирен план в 
опит да се възпрепятства 

Китай в политическо, ико-
номическо, дипломатиче-
ско, военно и индустриал-
но отношение. Според него 
„днешната ситуация в Ук-
райна може да се случи в 
Източна Азия в бъдеще“. 

Японският премиер 
Фумио Кишида атакува 
Китай за политиката му 
за „употреба на сила сре-
щу Тайван при необходи-
мост“. С всичко това Ки-
шида цели да намери пре-
текст за Япония да увели-
чи военните си разходи, да 
промени пацифистката си 
конституция и да предиз-
вика военна конфронтация 
в Азия.

Развитието на Китай е 
по-скоро възможност, от-
колкото заплаха, с това са 
съгласни повечето азиатски 

държави и японските поли-
тици не могат да го проме-
нят, изтъква Радио Китай 
за чужбина. 

Япония е готова да бъ-
дат пионки на САЩ в раз-
ширяването на НАТО към 
Азиатско-тихоокеанския 
регион и в насърчаването 
на всестранни конфронта-
ции срещу Китай. 

Всичко това сериозно 
застрашава международ-
ния ред, регионалния мир 
и стабилност. Светът все 
още помни пълното пора-
жение на Япония във Вто-
рата световна война, а но-
вата провокационна поли-
тика на японските полити-
ци спрямо Китай ще дове-
де само до нова опасност за 
Япония, заключава Радио 
Китай за чужбина.

Министрите 
на отбраната 
на САЩ, Япония 
и Южна Корея 
по време на 
тристранната 
министерска  
среща за 
регионална 
сигурност Диалог 
"Шангри-Ла“,

Пекин: САЩ, Великобритания и Австралия да 
не следват пътя на ядреното разпространение

Н
а неотдавнашно-
то заседание на 
Съвета на уп-
равителите на 
Международна-
та агенция за 

атомна енергия (МААЕ) 
в отговор на казуистич-
ни изявления от Канбера 
и други относно пакта за 
ядрени подводници между 
САЩ, Великобритания и 
Австралия (AUKUS), Уан 
Кун, постоянен представи-
тел на КНР към офиса на 
ООН и други международ-
ни организации във Вие-
на, отново разкритикува 
AUKUS и предупреди те-
зи държави срещу по-ната-
тъшното следване на пътя 
на разпространението на 
ядрени оръжия. 

Агенция Синхуа отбе-
лязва по този повод, че 
изявленията, направени 
от представителя на Кан-
бера от името на САЩ, 
Обединеното кралство и 
Австралия, пренебрегват 

същността на пакта. Те не 
отговарят на значимите въ-
проси, повдигнати от меж-
дународната общност и по-
вечето държави – членки на 
МААЕ, относно AUKUS, и 
заобикалят въпроса за не-
законния трансфер на ма-
териали за ядрени оръжия 
в сътрудничеството между 
трите държави. 

Това потвърждава, че 
Канбера, Вашингтон и 
Лондон все още умишле-
но крият подобна инфор-
мация, добави диплома-
тът. Уан Кун каза, че дей-
ностите на трите страни по 
AUKUS нарушават Дого-
вора за неразпространение 
на ядрено оръжие (ДНЯО), 
Споразумението за пред-
пазни мерки на МААЕ и 
Допълнителния протокол, 
подписан от Австралия и 
агенцията. 

Трите страни трябва да 
вземат предвид сериозните 
опасения на международна-
та общност, да се вслушат 

в призивите и напомняни-
ята на генералния дирек-
тор на МААЕ и да разяснят 
AUKUS на международна-
та общност, призовава ки-
тайският дипломат. 

Според него е наложи-
телно трите държави ефек-
тивно да изпълняват свои-
те правни задължения за 
гаранции и да докладват 
на Секретариата на МААЕ 
своевременно и изчерпа-
телно за всички етапи на 
своето тристранно сътруд-
ничество в областта на яд-
рените подводници в съот-
ветствие със Споразуме-
нието за предпазни мер-
ки и Допълнителния про-
токол. 

Китай призовава съ-
ответните международни 
и регионални механизми 
за сигурност да реагират 
политически на наруше-
нията на ДНЯО от трите 
страни, добави диплома-
тът. Китай отново призова-
ва САЩ, Великобритания 

и Австралия да спрат да на-
рушават горните три спо-
разумения, да коригират 
грешките си, да не вървят 
все по-далеч по пътя на яд-
реното разпространение, да 
не подкопават глобалната 
система за неразпростра-
нение и да не се противо-
поставят на международ-
ната общността и повечето 
страни – членки на МААЕ, 
подчерта Уан Кун. 

Той също така призо-
ва държавите – членки на 
МААЕ, да продължат да 
обръщат голямо внимание 
на сътрудничеството в об-
ластта на ядрените подвод-
ници между трите държа-
ви, да участват активно в 
съответните процеси и да 
предприемат практически 
действия за съвместна за-
щита на ДНЯО, да подкре-
пят международната систе-
ма за неразпространение на 
ядреното оръжие и гаран-
тиране на международния 
мир и сигурност.

Уан Кун, постоянен 
представител на 
КНР към офиса 
на ООН и други 
международни 
организации 
във Виена, 
разкритикува 
AUKUS и 
предупреди САЩ, 
Великобритания 
и Австралия да не 
следват пътя на 
разпростране- 
нието на ядрени 
оръжия

Меркел: Не беше създадена структура на 
сигурност за избягване на конфликта в Украйна

Б
ившият герман-
ски канцлер Ан-
гела Меркел каза, 
че руско-украин-
ският конфликт 
е „голяма траге-

дия“ и че преди това не е 
била създадена структура 
за сигурност, за да се из-
бегне този конфликт. 

Меркел даде интервю 
за германския седмичник 

„Дер Шпигел“, когато при-
съства на събитие в Бер-
линската опера и балет съ-
щата вечер. 

Това е една от редки-
те й публични изяви, от-
както официално се отте-
гли като канцлер мина-
лия декември, и първо-
то й интервю с репортер 
след края на 16-годишна-
та й кариера на този пост. 

Тя отбеляза, че по време 
на управлението си е по-
ложила много диплома-
тически усилия за облек-
чаване на напрежението 
между Русия и Украйна. 
„Дипломатическите сред-
ства не са успешни, но то-
ва не означава, че дипло-
матическите усилия са по-
грешни.“ 

Това каза Меркел, която 

е критикувана от някои по-
литически кръгове за стро-
ителството на газопровода 
„Северен поток 2“ по вре-
ме на нейния мандат. 

Нейните критици твър-
дят, че проектът е прину-
дил Германия да разчита 
твърде много на руския 
внос на енергия.

В първото си 
интервю след 
оттеглянето си 
Меркел заяви, че 
е полагала много 
усилия за сваляне 
напрежението 
между Русия и 
Украйна
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– Г-н хон хай, за краткото вре-
ме, откакто сте в България, успя-
хте ли да придобиете впечатления 
за страната ни, за хората и българ-
ската култура? 

– България е много интересна и 
привлекателна страна. Има дълга ис-
тория и прекрасна култура. В пър-
воначалните ми впечатление от нея 
думата „много“ се повтаря пет пъ-
ти – много културни реликви, мно-
го крепости и църкви, много фести-
вали, много старинни улици с камен-
ни настилки, много скулптури и ста-
туи в парковете. 

Работната ми програма от първите 
дни е богата на събития. Във връзка 
с „Деня на китайския език” на ООН 
организирахме синолози и приятели 
китайци да се разходят заедно в Пло-
вдив. На състезанието „Китайски ези-
ков мост” във Велико Търново, ор-
ганизирано съвместно от Институт 
„Конфуций” към ВТУ „Св. св. Кирил 
и Методий” и отдел „Образование” 
към Посолството на КНР в България, 
Китайският културен център раздаде 
грамоти за стипендии в университети 
в Нинбо. Бях и на Празника на село 
Момчиловци, където се насладихме на 
интересна фолклорна програма. Тук 
бих искал да отбележа, че кметът и 
хората от село Момчиловци предста-
вят един успешен пример за сътруд-
ничество с китайската компанията 
Bright Dairy. По този начин чудесно-
то българско кисело мляко, като ва-
жен елемент от българската култура 
на хранене, достига до Китай и пре-
връща Момчиловци в уникално мяс-
то за китайците. След края на епи-
демията Момчиловци може да бъде 
разглеждано като важен проект, при-
вличащ китайски туристи. Желание-
то ми е да работим още по-активно 
за насърчаване развитието на туризма 
между България и Китай.

Бях и на Фестивала на розата в Ка-
занлък. Там ме впечатли това, че тол-
кова скоро след отпадането на проти-
воепидемичните мерки, веселата ат-
мосферата на празника е така наси-
тена и завладяваща, а хората са тол-
кова гостоприемни и топли в отно-
шенията си. Надявам се Китайският 
културен център да участва в програ-
мата на Празника на розата в Казан-
лък и през следващата година.

Бях и на честванията, свързани с 
други български празници, като 24 
май – Деня на българската просвета 
и култура и на славянската писме-
ност, както и на Деня на храбростта 
и българската армия. След като се 
докоснах в голяма степен до разли-
чията между китайската и европей-
ската култура, като директор на Кул-
турния център, аз ще полагам големи 
усилия за взаимното разбирателство, 
доверие и приятелство между Китай 
и България. С работата си тук придо-
бивам ново разбиране за важността 
и необходимостта да се разширяват 
и задълбочават познанията и връзки-
те между различните цивилизации.

– след двете години на ограниче-
ни контакти във всички сфери пора-
ди ковид пандемията, сега нещата се 

Средище на добри приятели
Г-н Хон Хай, директор  
на Китайски културен център  
в София, пред в. „Китай днес“ 

КитАйСКиЯт КУЛтУРеН цеНтъР В СОфиЯ

нормализират. Какво предстои в дей-
ността на ККЦ в софия?

– В предстоящата си дейност ККЦ 
се фокусира върху четири основни при-
оритета – създаване на висококачест-
вени проекти, изграждане на плат-
форма за сътрудничество, подобрява-
не на комуникационния механизъм и 
подобряване на образа на ККЦ. Ние 
имаме предвид отговорността и ми-
сията си да запознаваме българските 
си приятели и обществеността с ки-
тайската история и настоящото всес-
транно развитие на Китай, да показ-
ваме добрия образ на страната, хи-
лядолетните традиции на китайска-
та култура и съвременния й всестра-
нен възход. По време на епидемията, 
поради ограничаването на непосред-
ствените контакти, стартирахме серия 
от онлайн представяния, използвайки 
платформите Уичат, Фейсбук и Ютюб. 
Съсредоточихме се върху иновативни-
те методи на публичност, разкази на 
китайски истории от чужденците, съ-
трудничихме си с българския студент 
Стоян Геговски, който учи в универ-
ситета в Нинбо. С него осъществява-
ме проект за създаване на кратки ви-
деоматериали на тема: “Пътуване из 
Нинбо”. Те са много добре приети как-
то от местното управление и китайска-
та аудитория, така и от българската 

публика. Наскоро стартира глобално-
то прожекционно събитие „Китайски 
аудио-визуален фестивал“, към който 
планираме и офлайн събития. „Ки-
тайският аудио-визуален фестивал“ 
цели да покаже ярко и изчерпател-
но развитието и промените на Китай 
през последните десет години и да се 
създаде добра атмосфера за между-
народното обществено мнение преди 
20-ия национален конгрес на Кому-
нистическата партия на Китай. Пред 
българската публика ще представим 
лекция, свързана с успешните практи-
ки за избавяне на различни китайски 
райони от бедността. Освен лекция-
та, ще има и цикъл от документални 
филми, свързани с тази тема. На лек-
цията аз ще споделя впечатления от 
личния си опит в Гуейджоу.

Други значими събития ще бъ-
дат фестивалът “Средата на есента”, 
Седмицата на културния туризъм, 
Изложбата покана за запознаване 
със съвременното съвместно изку-
ство Китай – България, Седмицата 
на китайските филми, концерти и 
други инициативи. Целта ни е чрез 
дейността на ККЦ да дадем възмож-
ност повече българи да се докоснат 
до китайската култура. Възнамеря-
ваме да стартираме видеоконкурс на 
тема “Здравей, София”. Надяваме се 

да насърчаваме културния обмен и 
сътрудничеството между Китай и 
България, да засилим взаимното раз-
бирателство и приятелството меж-
ду хората на двете страни, за да се 
постигне по-добър културен обмен 
и обмяна на опит.

По отношение популяризирането 
образа на Центъра, основно ще се 
фокусираме върху четирите основни 
области в китайската култура: чаено-
то изкуство, китайското облекло, ки-
тайското културно творчество и ди-
гиталното преживяване. 

Възнамеряваме да подобрим и обо-
гатим залите в сградата. През тази 
година ще отворим и библиотеката 
на Центъра. В уютната читалня ще 
има над 10 000 тома книги на раз-
лична тематика, за да можем да за-
доволим най-широк кръг читател-
ски интереси.

Ще се стремим да разширим и 
утвърдим и друго направление от 
дейността на Центъра - той да се 

превърне в забележителност на ки-
тайския културния туризъм в София 
и задължително място за посещение 
на туристи.

– разкажете нещо по-конкретно 
и за курсовете, които вече активно 
провеждате в ККЦ ? 

– След 2-годишно отсъствие, обу-
чението по китайска култура и изку-
ство се завърна в по-професионално 
и систематично състояние. Първият  
курс за обучение бяха китайските тан-
ци от различни етнически групи и 
династии. 

Започнахме и новия ни курс по ки-
тайска кулинария. Надяваме се, ки-
тайските ястия, които сме приготви-
ли, да се харесат на българската пуб-
лика. Те ще бъдат лесни за изпълне-
ние, с продукти, налични в Бълга-
рия. След него ще проведем курс по 
китайска калиграфия. Интересът на 
българските участници е много го-
лям, те се включват активно и със 
силно желание да разберат и научат 
повече. Чрез тези форми Китайски-
ят културен център се надява да пре-
достави на повече приятели, които 
обичат китайската култура, удобна 
и професионална платформа за обу-
чение, за да се докоснат по-дълбоко 
до китайската култура. 
интервю взе Красимира иванова

Церемония по раздаване на удостоверенията  
за успешно завършен курс по китайски танци

Церемония по връчване на грамоти  
на наградените участници в състезанието  

“Китайски езиков мост 2022” във Велико Търново  
за стипендии в университети в град Нинбо, Китай  

Среща с кмета на Момчиловци г-жа Сийка Кирова 
Карталова-Суркова, с г-жа Аксиния Колева и  

проф. Лиу Симин, директори на Институт „Конфуций“ - 
София от българска и китайска страна
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Н
ие приветства-
ме компании-
те от цял свят, 
включително и 
ЕС, да инвес-
тират в науч-

ноизследователски и раз-
войни дейности в Китай 
и да развиват свой биз-
нес в страната. Това зая-
ви говорителката на ки-
тайското Министерство 
на търговията Шу Дзюе-
тин на пресконференция 
неотдавна.

Според съобщение в 
медиите много от евро-
пейските компании в Ки-
тай се възползват от мест-
ните иновации и научно-
изследователски и развой-
ни дейности и гледат на 
Китай като потенциална 
база за своите иноватив-
ни дейности.

Шу Дзюетин посочи съ-
що, че иновациите са ва-
жни за новите идеи и са ос-
новен двигател за високо-
качественото развитие на 
икономиката. През 2021 г.  
Китай се изкачи на 12-о 
място от 34-то в класация- 
та на Глобалния индекс на 

иновациите. „Китай неот-
клонно ще продължи да 
отваря вратите си по-ши-
роко и в бъдеще ще заси-
ли защитата на авторско-
то право, непрекъснато ще 
подобрява бизнес средата и 
иновативните условия“, за-
яви говорителката.

Иновациите са основен двигател  
за висококачествената икономика

К
итай полага по- 
активни усилия 
за насърчаване 
развитието на 
система за про-
фесионално об-

разование, като се стреми 
да разшири възможностите 
за заетост и създава по-тяс-
но профилирани кадри за 
нововъзникващи високо-
технологични индустрии.

В момента страната 
разполага с най-

голямата в света система 
за професионално 

образование, 
обхващаща 11 300 учили-
ща за професионално об-
разование с повече от 30 
милиона ученици, показват 
официални данни. Броят  
на кандидатите, полагащи 
приемен изпит за профе-
сионални колежи, и кан-
дидатите за висше образо-
вание с техническа насо-
ченост, които имат за цел 
да станат студенти, бележи 
ръст през 2022 г., което по-
казва, че младите китайци 
виждат пътят към успеха в 
по-профилирани професии.

От 1 май влезе в сила 
ревизиран Закон за профе-
сионалното образование, 
който ясно дефинира, че 
то е също толкова важно, 
колкото и общото образо-
вание, и се ангажира с на-
сърчаване на развитието му 
в различни форми. В зако-
на също така се подчерта-
ва значението на създава-
нето на надеждна система 
за професионално образо-
вание, нейното непрекъс-
нато задълбочаване и инте-
гриране с различни индус-
трии, укрепване на сътруд-
ничеството между учили-
щата и бизнеса и подобря-
ване на системата и мерки-
те за защита на професио-
налното образование.

Училищата за висше 
професионално образова-
ние обикновено установя-
ват тесни връзки и си съ-
трудничат с предприятия, 
като например създаване 
на специални класове, чии-
то възпитаници после оти-
ват да работят при тях, каз-
ва Дин Дин, преподавател 
в специалността „Архитек-
тура“ в Института по ин-
женерство в Чанджоу, про-
винция Дзянсу. По време 
на обучението си студен-
тите могат да участват в 
стажове в различни пред-
приятия и имат възмож-
ността да постъпят на ра-
бота на пълен работен ден 
в избраните от тях фирми 
след придобиване на ква-
лификация, което облекча-
ва натиска за заетост.

Досега Китай е сформи- 

рал повече от 1500 групи 
и съюзи за професионал-
но образование, обхващащи 
повече от 45 000 членски 
звена, включително пред-
приятия, училища и про-
мишлени и изследовател-
ски институции. Местни-
те професионални учили-
ща са изградили 24 900 ба-
зи за стажантско обучение 
с предприятия, подпомог-
нати със заеми, земя и да-
нъчни облекчения.

Профилирани училища 
и институции в цялата 

страна също оказват  
по-силна подкрепа 

за професионалното об-
разование. Например Ко-
лежът по електроинженер-
ство в Чунцин създаде спе-
циален механизъм и раз-
шири възможностите за 
сътрудничество с редица 
предприятия, като съще-
временно използва мест-
ни ресурси като икономи-
ческия кръг Чънду-Чун-
цин. Колежът също така 
използва по-активно ана-
лиз на данни, като се въз-
ползва от различни мест-
ни образователни платфор-
ми, за да предоставя ефек-
тивни услуги на студенти 
и предприятия. Подобре-
ният дигитален капацитет 
ще консолидира данните за 
заетостта и ще реализира 
мониторинг в реално време 
на пазара на труда. Тъй ка-
то множество индустрии в 
Китай преминават през ре-
шаваща фаза на трансфор-
мация и надграждане, про-
фесионалното образование 
се превърна в незаменим 
ресурс за култивиране на 
повече професионалисти на 
фона на увеличаващото се 
пазарно търсене.

Колежът по електроин-
женерство в Чунцин плани-
ра да запише 7500 студен-
ти през 2022 г., което е уве-
личение със 100 студенти в 

умения, освен това са с 
конкретна и ясна кариер-
на ориентираност.

Анализатори 
подчертават значението 

на непрекъснатото 
подобряване на 

стандартите и качеството 
на професионалното 

образование, 
а предприятията в също-
то време трябва да вземат 
предвид и професионални-
те умения наред с акаде-
мичните квалификации.

„За да се повиши соци-
алният имидж на профе-
сионалното образование, 
нормалните университети 
трябва да отворят повече 
курсове или специалности 
за придобиване на профе-
сионални умения, а на ин-
ституциите за професио-
нално образование да бъ-
де позволено да предоста-
вят повече курсове и да из-
дават дипломи за бакала-
върски степени на завър-
шилите“, подчертава Джан 
И от iiMedia Research.

Мао Юнфей пък отбе-
лязва, че някои предприя-
тия все още се фокусират 
повече върху образование-
то на кандидата, а не върху 
неговите умения. „Образо-
ванието трябва да е рефе-
ренция за способността на 
кандидатите, но не и еди-
ничен критерий. Работода-
телите трябва да обръщат 
повече внимание на профе-
сионалните умения на кан-
дидатите“, казва той.

Китай засилва професионалното 
образование пред новата вълна на 
индустриална трансформация

сравнение с 2021 г. Планът 
за записване е ориентиран 
към заетостта и е тясно съ-
образен с целта на Чунцин 
за развитие на стратегиче-
ски интелигентни индус-
трии като интернет на не-
щата, информационна си-
гурност и управление.

Джан И, главен изпъл-
нителен директор на ком-
панията за пазарни проуч-
вания iiMedia Research, каз-
ва, че поради новите под-
държащи политики и тър-
сенето на пазара нивото 
на заетост за завършили-
те професионални учили-
ща през 2022 г. е нарасна-
ло значително спрямо пре-
дходните години. „Едно от 
важните предимства за за-
вършилите професионал-
ни училища е, че те могат 

бързо да си намерят рабо-
та или да преминат по-лес-
но обучение, което се цени 
много от някои работода-
тели“, отбелязва той.

Тъй като Китай развива 
амбициозно индустрии ка-
то интелигентно производ-
ство, кадрите, завършващи 
професионални училища, 
имат предимства на паза-
ра на труда, обяснява Мао 
Юфей, изследовател от Ин-
ститута за проучване на за-
етостта към Китайския на-
роден университет.

Дин Дин от Института 
по инженерство в Чанджоу 
казва, че студентите от ви-
сшите професионални учи-
лища са предпочитани от 
много предприятия, тъй ка-
то са по-добри, когато ста-
ва въпрос за практически 
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Най-красивите храмове на Китай 
едно от доказателствата за хилядолетната 
история на Поднебесната са нейните 
храмове. тези свещени и тихи кътчета на 
духовността разкриват разнообразните 
религиозни влияния на будизма, 
конфуцианството, даоизма, заедно с 
отличителната им архитектура. От 
традиционните тибетски манастири до 
имперските дворцови олтари, китайските 
храмове са единствени по рода си. Във всеки 
град на Поднебесната има поне един голям и 
впечатляващ храм, затова степенуването 
им е почти невъзможно, но представянето 
на някои от по-известните ми се струва по-
лесна задача.

ХрАмът НА НеБетО 

(ПеКиН)
Една от най-предпочита-

ните забележителности на 
столицата е архитектурно 
чудо с пъстра вековна ис-
тория. Построен през 15-и  
век от император Юнглъ 
(императорът наредил по-
строяването на Забране-
ния град), Храмът на не-
бето имал важната роля да 
приема годишното покло-
нение на императора, кой-
то принасял жертвоприно-
шения и отправял молитви 
към боговете, за да осигу-
ри плодородие.

Всъщност Храмът на не-
бето е комплекс от храмови 
сгради, разпръснати в парк 
с площ от почти 3 кв. км.  

По време на Опиумните 
войни в края на 19-и век 
много сгради претърпяват 
сериозни щети, но днес те 
са реставрирани до пре-
дишното им величие. Не-
обикновената кръгла фор-
ма на основната храмова 
сграда символизира небе-
то (според древните китай-
ци небето е кръгло, а зе-
мята квадратна) и отлича-
ва този храм от подобните 
му в други части на стра-
ната, като привлича мили-
они туристи.

ХрАмът ЛиНгиН 

(ХАНДжОу)
Град Ханджоу е столица 

на бившата династия Юж-
на Сун от 1127 до 1279 г.  

и е дом на множество ва-
жни за историята сгради, 
построени в това райско 
природно кътче. Хълмове-
те, обграждащи град Хан-
джоу и известното Запад-
но езеро, са изпъстрени с 
храмове. Най-известният от 
тях е храмът Лингин. Име-
то му буквално се превеж-
да „храм за уединение на 
душата“. Храмът е открит 

първо през 4-ти век и от-
тогава е събарян и постро-
яван отново поне дузина 
пъти, но това не е попре-
чило днес той да бъде един 
от най-големите и най-ус-
пешните будистки храмове 
в цял Китай. Невероятната 
архитектура на храма, как-
то и близките до него пеще-
ри Фейлай Фън – мрежа от 
пещери сред зеленината, са 

на повече от хиляда години 
и техните будистки скални 
резби са чудесно запазени.

мАНАстирът ШАОЛиН 

(ДО грАД ЛОяН)
Почитателите на бойни-

те изкуства ще разпознаят 
името на този храм, тъй 
като той е родното място 
на един от най-старите и 
известни стилове кунгфу. 

Храмът на небето

Храмът Лингин
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Недалеч от историческия 
град Лоян, този оригина-
лен храм на местната бу-
дистка школа е мястото, 
където се е родило шао-
линското кунгфу преди 
стотици години. Първите 
монаси, които обитавали 
манастира, са живели тук 
през 6-и век. Те били ува-
жавани войни и майстори 
на бойните изкуства и за-
това кунгфу продължило 
да се практикува и на те-
риторията на манастира. 
Манастирът заслужава да 
се посети не само заради 
историята му, но и заради 
впечатляващата му архи-
тектура.

Манастирът Шаолин е 
и дом на защитената от 
ЮНЕСКО Гора от пагоди 
– сбирка от над 200 камен-
ни и тухлени пагоди, слу-
жещи за гробници. Някои 
от тези пагоди са на по-
вече от хиляда години и 
тяхната особена атмосфера 
превръща манастира Шао-
лин в още по-привлекател-
на дестинация.

Висящият ХрАм 

(КрАй грАД ДАтуН)
Местността, обгражда-

ща северния град Датун, е 
създадена от династия Цин 
(221 – 206 г. пр. н. е.) и е 
изпълнена с исторически 
обекти и артефакти, най-за-
бележителният от които е 
Висящият храм – един от 
най-особено изглеждащи-
те храмове в света. Как-
то предполага името му, 
храмът Хънгшан, извес-
тен още и като Висящият  
храм, е построен върху от-
весна скала на 75 метра 
от земята. Той е построен 

преди 1500 години и е из-
държал проверката на вре-
мето.

Мястото, където е по-
строен Висящият храм, 
не е единствената му уни-
кална характеристика. Той 

също така е и единствени-
ят храм на света, където се 
съчетават и трите най-по-
читани религии в Китай – 
конфуцианство, будизъм и 
даоизъм. 

ХрАмът НАНШАН  

(сАНя)
Повечето посетители на 

остров Саня са привлечени 
от белия пясък и тюркоазе-
ните води, които сякаш са 
дошли от Карибите, но та-
зи част на провинция Хай-
нан е дом и на богата кул-
тура. Един от най-добри-
те примери за това е не-
вероятният храм Наншан, 
в чийто център е бронзо-
вата статуя на Буда Гуан 
Ин. Тя e висока 108 метра 
и надхвърля дори Статуята 

на свободата.
Храмът е построен през 

1988 г. в почит на 2000-го-
дишното влияние на бу-
дизма в Китай и красиво 
представя дългата рели-
гиозна история на Китай. 

Субтропичният климат 
на Хайнан създава още 
по-красива среда за храма 
и той се е превърнал в из-
вестна туристическа дести-
нация веднага след постро-
яването си.

ХрАмът ДжОКАНг 

(ЛХАсА, тиБет)
Посетителите на Тибет 

обикновено имат две основ-
ни цели: да се наслаждават 
на спиращата дъха планин-
ска гледка и да се потопят 

в мистичната атмосфера на 
тибетската религия. Храмът 
Джоканг е сърцето на ти-
бетския будизъм и се смя-
та за най-свещеното място 
в целия регион. Поклонни-
ци от цял Тибет се стичат 
на всеки празник към хра-
ма, който е дом на много 
монаси и е чудесно място, 
където може да се добие ис-
тинска представа за тибет-
ските будистки практики.

Освен религиозната му 
значимост, храмът Джоканг 
се гордее и с интересна 

история, която ни връща в  
652 г., когато е построен, за 
да пази будистки статуи. Те-
зи статуи са част от зестра-
та на две от съпругите на 
тогавашния тибетски крал. 
Архитектурата на храма е 
съчетание от тибетски, не-
палски и индийски дизайн, 
което я прави единствена 
по рода си.

Продължава  
в следващия брой

Манастирът Шаолин

Храмът Наншан  

Висящият храм

Храмът Джоканг 
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ъздаването на 
ферма в покрай-
нините на града 
не е просто при-
щявка на чети-
рите девойки, 

които обичат литература-
та и изкуството. Всички те 
са магистри, завършили във 
Великобритания, които са 
работили повече от 10 годи-
ни в областта на земедели-
ето, опазването на околна-
та среда или образование-
то, често мислейки за земя-
та и живота. Сменящите се 
сезони, сладките и вкусни 
плодове и зеленчуци, мал-
ките зайчета, подскачащи 
под черешите... Във ферма-
та четири жени сбъднаха 
една отдавна изгубена иди-
лична мечта. 

През 2018 г. четирите 
млади жени обикалят мно-
го села в северните части 
на Пекин. В крайна сметка 
се спират на село Дзинполо 
в Миюн, където нито кап-
ка пестициди и торове не 
са били използвани от ос-
ем години. Именно това ги 
убеждава да изберат място-
то, заобиколено от планини 
и с чиста вода и почва. „В 
продължение на повече от 
2 години посетихме много 
села. Когато за първи път 
дойдохме в село Дзинполо 
преди 3 години, видяхме, че 
то е заобиколено от плани-
ни и богата растителност. В 
сравнение със зеленчукови-
те бази с пластмасови оран-
жерии, пейзажът наоколо е 
много поетичен. По-ценно-
то е, че зеленчуковата база 
от близо 13 хектара в село-
то не е използвала никакви 
химически торове и пести-
циди в продължение на 8 
години. Местните власти се 
надяват да превърнат мяс-
тото в нисковъглеродно и 
екологично село, подходя-
що за родители и деца, кое-
то съвпада с нашата идея.“ 
Според Ли Ифан, основа-
телката на ферма „Летящи 
птици и пеещи насекоми“, 
има две основни причини 
за избора на село Дзинпо-
ло. Първо, екологичните ус-
ловия в близост до язовир 
„Миюн“ са добри, и вто-
ро, земята на селската ко-
операция не е използвала 
химически торове и пести-
циди от близо 8 или 9 го-
дини. Визията на земедел-
ските кооперации съвпа-
да с тази на предприема-
ческия екип. Необходимо 
е да се развива екологично 

с

Иновативна 
ферма далеч 
от шума  
на големия град

„Летящи птици и пеещи насекоми” е името на малка 
ферма на площ от 3,3 хектара, която четири момичета 
решават да построят в село Дзинполо, в пекинския 
район Миюн.

известна международна 
неправителствена органи-
зация, изследвала е индо-
незийските тропически го-
ри, за да разкрие обезлеся-
ването от големи междуна-
родни компании. Проверя-
вала е местна компания в 3 
часа сутринта дали извърш-
ва незаконно изхвърляне на 
отпадъчни води. Тези въл-
нуващи истории са записа-
ни от телевизията в доку-
ментален филм. Сега тя е 
решила да се съсредоточи 
върху дребните каузи, кои-
то да бъдат от полза за се-
лото и да повлияят на на-
чина на живот на хората 
в града. 

Животът във фермата 
обаче не е лек. По време 
на строежа четирите мла-
ди жени изпитват всякак-
ви трудности. Предвид бав-
ния темп на работа в село-
то и ритъма на природата, 
те пропускат сроковете за 
обработка на земята, засаж-
дането на сортовете и съби-
рането на реколтата.

Животът във фермата не 
само им позволи да осъ-
ществят пасторалните си 
мечти, но и селскостопан-
ската работа като разсаж-
дане на ориз и сладки кар-
тофи също накара роди-
телите на момичетата да 
усетят чувство за стойност. 
Този вид дълбока връзка 
между семействата става 
все по-рядка в забързания 

градски живот и те, изглеж-
да, са намерили отдавна из-
губеното щастие и радост.

С името на фермата „Ле-
тящи птици и пеещи на-
секоми“ те се надяват де-
цата да не се ограничават 
само до Ipad-а и детските 
площадки в моловете, но 
и да бъдат придружени от 
заобикалящата ги красива 
природа. Децата са главни-
те герои на фермата, а не 
гостите. Те съпътстват въз-
растните от засаждането до 
прибирането на реколтата, 
до приготвянето на сезон-
ни храни и компостиране, 
с което се подхранва поч-
вата. Те наистина оценяват 
значението на жизнения ци-
къл. Да бъдат приятели с 
малките животни, не са-
мо да ги хранят. От хотели 
за насекоми до кошари за 
агнета, всичко това те из-
граждат със своите ръце и 
с много любов.

Фермата е не само по-
дарък за децата, но и пре-
красно пасторално кътче за 
възрастни. Можете ли да 
си представите? Единстве-
ният начин да влезете във 
фермата всъщност е чрез 
пързалката! Ифан се надя-
ва, че в момента, в който 
всеки възрастен се спусне 
по пързалката в пясъчника, 
детското у него се пробуж-
да и душата му олеква. Те 
забравят за всички трево-
ги отвъд фермата. Това не 

е шега, дори „ръководите-
ли от всички нива“, които 
са правили инспекция на 
фермата, са влизали в нея 
по този начин.

В началото на създава-
нето на фермата те са на-
брали 20 съоснователи и 
група доброволци, много 
от които хора на изкуство-
то и представители в об-
ластта на инвестициите и 
предприемачеството. Кога-
то пристигнали във ферма-
та, те изкопали пясъчни-
ци, направили пътеки, по-
строили кошари за овце, из-
дигнали огради... Работата 
във фермата сякаш леку-
вала проблемите на град-
ските хора, те започнали 
да се хранят по-добре, да 
спят по-добре и се усми-
хвали повече. 

Малката метеорологич-
на станция във фермата е 
дарена от съоснователите и 
позволява на фермата да из-
дава своя собствена прогно-
за за времето. Дори кокош-
ките и патиците във фер-
мата са донесени от гос-
тите от града за временна 
грижа... Всяко кътче и вся-
ко дърво във фермата има 
своята интересна история. 
Това, което искат основате-
лите на фермата, е да съ-
берат група единомислещи 
приятели и да превърнат 
фермата в общност за съв-
местно изграждане и спо-
деляне, а не в туристическа 

атракция, която може да се 
копира произволно, за да се 
правят пари от посещения.

Ли Ифан каза пред ре-
портера: „След като започ-
нахме бизнеса с фермата 
в селото, ние изследвахме 
науката, културата, изку-
ството и друго съдържание, 
свързано със селското сто-
панство, превръщайки го в 
учебна лекция за семейства 
и ученици. Помогнахме и 
на селото да кандидатства 
за получаване на сертифи-
кат по социална практика 
за начални и средни учили-
ща, така селото прие 15 000 
ученици, а доходите се уве-
личиха с повече от 1,2 ми-
лиона“. Тази година те об-
мислят нещо още по-инте-
ресно, свързано с изкуство-
то, като например да прове-
дат детски музикален фес-
тивал във фермата, а също 
така да привлекат художест-
вени изложби и салони до 
селото. По този начин се 
съчетават културата и об-
разованието в селото и по-
вече градски жители могат 
да опознаят по-добре орга-
ничните селски продукти и 
устойчивия начин на живот 
чрез фермата. Защото вяр-
ват, че чрез приемането на 
биохрана животът на хора-
та може да бъде по-здраво-
словен, ресурсите да се из-
ползват по-рационално, а 
селото да бъде по-красиво.

На финала на 5-ия на-
ционален творчески кон-
курс за проекти за селско 
предприемачество и ино-
вации, провеждан от Ми-
нистерството на земедели-
ето и селските райони, два 
проекта в Пекин спечели-
ха награди. Един от тях е 
фермата „Летящи птици и 
пеещи насекоми“. Не са-
мо това, фермата директ-
но реши проблема със зае-
тостта на близо 20 местни 
селяни и помогна на сто-
тици фермери наоколо да 
увеличат доходите си. Това 
осигурява иновативен път 
за развитие и ценен опит 
за съживяване на селски-
те райони, а селското пред-
приемачество и иноваци-
ите вливат енергия за ре-
витализацията на селски-
те райони.

и биологично земеделие и 
да се изследва стойността 
на образованието, култура-
та и изкуството в селското 
стопанство.

Ли Ифан е работила в 
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перата в Юн-
нан е немате-
риално култур-
но наследство 
на провинция- 
та. Ние сме днес  

тук на сцената, за да пока-
жем на публиката очаро-
ванието на това изкуство, 
каза директорът на театъ-
ра за юннанска опера Уан 
Жунмей. Той обясни, че сю-
жетът на „Джан Гуеймей“ е 
много популярен сред мест-
ните жители. „Бяхме изне-
надани, че около 2 мили-
она души гледаха нашето 
онлайн предаване. Това по-
казва, че юннанската опе-
ра отразява теми от реал-
ния живот. Тя задоволява 
не само нуждите на обще-
ството, но носи и икономи-
чески изгоди“, добави ди-
ректорът.

Пазарът за продукти на 
културното наследство съ-
що привлече много гражда-
ни. Там можеха да се заку-
пят занаятчийски изделия, 
традиционни музикални 

О

„В моето семейство се 
поддържа традицията на ет-
носа бай за оцветяването на 
тъкани. Майка ми и баща 

Ден на природното и нематериално 
наследство в провинция Юннан

популяризираме. Много от 
майсторите участваха с го-
товност. Днес тук има по-
вече от 100 наследници на 
нематериално културно на-
следство, за да демонстри-
рат своите умения“, ка-
за Ин Дзяю, директор на 
провинциалния център за 
опазване на нематериално-
то културно наследство. 

Според него през по-
следните години в сфера-
та са постигнати нови ре-
зултати – 127 обекта на не-
материалното наследство 
на провинцията бяха вклю-
чени в държавния списък, 
като изрязването на фигу-
ри от хартия на етноса тай 
и Епопеята за цар Гесар са 
обекти на ЮНЕСКО.

рез последни-
те години кул-
турните инова-
ции и туризмът, 
свързани с опаз-
ването на тра-

дициите и нематериалното 
наследство, са се превърна-
ли във важна сила за раз-
витието на селските райо-
ни в Китай. Защо немате-
риалното наследство става 
толкова популярно? Какво 
му придава такава жизне-
ност? Уей Пъндзю, директор 
на Института за икономика 
на културата към Централ-
ния университет по финан-
си и икономика дава отго-
вор на тези въпроси и раз-
яснява ролята на нематери-
алното наследство за разви-
тието на селата.

Според него причината 
нематериалното културно 
наследство да се превърне 
в популярна тема за кул-
турната индустрия за съ-
живяването на селските 
райони е тясно свързана с 
факта, че Китай придава 
голямо значение на опаз-
ването на традиционната 
култура. С развитието на 
икономиката търсенето и 

П

Културната индустрия  – важна сила за 
развитието на селските райони

необходимостта от култур-
ни продукти в обществото 
се увеличават.

Относно връзката между 
нематериалното културно 
наследство и реалния жи-
вот Уей Пъндзю сочи, че тя 
е много силна. „Нематери-
алното наследство е свърза-
но предимно с владеенето 
на различни умения в бита, 
които са неделима част от 
ежедневието. Следователно 
нематериалното наследство 

не е абстрактно понятие.“
Нематериалното наслед-

ство е в състояние да съ-
буди огромен интерес сред 
обикновените граждани и 
има потенциала да насърчи 
изграждането на специфич-
на култура в селата. „Бър-
зият процес на модерниза-
ция влияе на много от тра-
диционните умения и на-
чин на живот. Въпреки то-
ва обаче те поддържат своя-
та жизненост. Затова след 

като търсенето се повиши, 
а културната атмосфера се 
подобри, това наследство 
отново бе възстановено“, 
обяснява Уей Пъндзю.

Според него типичен  
пример за това са някои тра-
диции в храненето. „Когато 
конкуренцията сред ресто-
рантите стане все по-ожес-
точена, много от тях ще на-
блегнат на специфични еле-
менти и характеристики на 
нематериалното наследство. 

Денят на природното и нематериалното наследство в провинция Юннан бе открит с 
фолклорни песни, а на площада пред галерията бе организирана изложба на обекти 
на нематериалното наследство. 
От 11 до 13 юни пред галерията се проведоха и 45 концерта с народни песни, танци и 
изпълнения на местните традиционни опери, множество работилници продаваха своите 
продукти, а майсторите демонстрираха уменията си. Същевременно бе представена 
изложба от снимки и видеа за нематериалното наследство на провинцията, които 
разказваха за опазването му и интеграцията със съвременния живот.

инструменти, цветни бро-
дерии на различните етнос, 
както и различни деликате-
си. Много от местните жи-
тели заявиха, че нематери-
алното наследство е част от 
ежедневието им.

ми владеят този занаят и 
ми предадоха тънкостите 
му“, обяснява младият май-
стор Дуан Юен. „Тази годи-
на започнахме да продаваме 
нашите продукти чрез он-
лайн предавания на живо 

и до момента имаме при-
ходи от над 100 000 юана.“

В рамките на Деня 
на природното и немате- 

риалното наследство на 
Юннан бе организирана и 
онлайн изложба. 

Центърът за опазване на 
нематериалното културно 
наследство на провинция- 
та проведе онлайн лекции 
в различни социални плат-
формиза майстори и екс-
перти, например от театъ-
ра на светлосенките, тра-
диционната медицина на 
Тънчун, производители на 
черна керамика, сребърни 
изделия и други.

„Събитието се провеж-
да ежегодно от 2019 г. на-
сам, като тази година за 
първи път добавихме он-
лайн продажби на проду-
кти на нематериалното кул-
турно наследство, за да ги 

В известен смисъл то ще се 
превърне в диференцирана 
конкурентна стратегия за 
много индустрии.“

Според Уей Пъндзю 
понятието „културна ин-
дустрия“ има тесен и ши-
рок смисъл. Първият от-
говаря директно на специ-
фичните нужди на хората, 
докато вторият е свързан 
със стратегията „Култура 
плюс“. Например някои 
традиционни ястия и об-
лекла са все още популяр-
ни не само за да задоволят 
основните нужди на хора-
та, но и заради своето съ-
държание, естетична стой-
ност, вкусове и други фак-
тори, уверен е той.

 В селските райони стой-
ността на нематериалното 
наследство е изразена по-яс-
но и привлича по-голямо 
внимание. Същевременно 
броят на наследниците на 
различни занаяти се уве-
личава непрекъснато. Уей 
Пъндзю обяснява, че през 
последните години има по-
вече майстори занаятчии, 
като голяма част от тях са 
млади хора с добро обра-
зование.
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здраве

П
ланът е публикуван от 
Канцеларията на Дър-
жавния съвет в края на 
месец май т. г. В него се 
подчертава колко е ва-
жно да се повиши капа-

цитетът на обществените здравни 
услуги в цялата страна и да се по-
добри качеството им, включител-
но мерките за контрол на редица 
основни заболявания.

Една от ключовите мерки е из-
граждането на 

система за ефикасна  
реакция в национален  

мащаб при епидемии и 
извънредни ситуации, 

свързани с общественото здравео-
пазване. Тя включва по-добро ран-
но наблюдение, интелигентни ран-
ни предупреждения, бърза реакция 
и ефективно лечение.

Приоритет ще бъде даден на 
превенцията, се подчертава в пла-
на. Правителството ще се стреми 
да ограничи предаването на ХИВ, 
да намали случаите на туберкуло-
за и да елиминира паразитните и 
ключови ендемични заболявания.

Според анализатори планът е 
знак, че Китай си е взел поука от 
борбата с COVID-19 и предприе-
ма конкретни действия за по-добра 
реакция  при бъдещи епидемии.

Лиу Юенли, изпълнителен де-
кан на Факултета по здравни по-
литики и мениджмънт на Меди-
цинския колеж „Пекин Юниън“, 
казва в интервю за „Чайна дей-
ли“, че планът е от ключово зна-
чение, тъй като се стреми да ин-
тегрира здравето във всички пра-
вителствени политики. Той отбе-
лязва, че 

в документа са включени 21 
цели, сред които повишаване 
средната продължителност на 

живота с още една година, 
т. е. от 77,93 през 2020 г. на 78,93 
през 2025 г., както и намалява-
не на смъртността при кърмаче-
тата и бременните. „В плана съ-
що се поставя цел до 2035 г. сред-
ната продължителност на живот 
да достигне 80 години“, отбеляз-
ва експертът.

Шест от целите в него трябва 
да бъдат постигнати през следва-
щите три години. 

Една от целите  
е гарантиране на над 90% 

ваксинация на децата, 
друга е намаляване честотата на 
късогледство в детска възраст с 
2,5%, което през 2020 г. е било 
52,5% г.

Лиу Юенли посочва, че в пла-
на се обръща внимание на всички 
фактори, свързани със здравето, и 
се предоставят целенасочени мер-
ки за насърчаване на здравослов-
ния начин на живот. Сред прио-
ритетите му са подобряването на 
медицинските услуги, изгражда-
нето на здравословна среда и раз-
витието на здравните индустрии.

Китай прие първия си петгодишен план 
за подобряване на здравните услуги 

Китай представи първия си петгодишен план за по-добри здравни 
услуги до 2025 г. В него се поставя задачата за увеличаване на 
средната продължителност на живот с още една година. Целта е и 
да се  усъвършенства системата за реагиране при епидемии и други 
извънредни ситуации, свързани с общественото здраве.

Професор Ли Лин, който участ-
ва в проучванията на здравната 
реформа в Пекинския универси-
тет, споделя пред „Чайна дейли“, 
че в плана се поставя силен ак-
цент върху превенцията, особено 
при епидемични ситуации. „Ки-
тай изгради ефективна защитна 
мрежа по време на епидемията 
от COVID-19. Въпреки че борба-
та с вируса бе голямо предизвика-
телство, тя също така предостави 
ценен опит за подобряване на на-
ционалната система за контрол и 
превенция“, казва проф. Ли и  до-
бавя, че ключовата цел е тази сис-
тема да бъде укрепена в бъдеще.

По отношение  
на механизмите за ранно 

предупреждение  
за епидемии 

в документа се предлага да се 
обърне внимание на развитието 
на междурегионалните центрове 
за наблюдение, за да се даде въз-
можност за бърз анализ и доклад-
ване за зарази с неизвестен произ-
ход. В него се подчертава, че ще 
се подобрят условията и работа-
та на инфекциозните отделения в 
болниците от второ и трето ниво, 
които се смятат за най-добрите в 
тристепенната система за оценя-
ване на Китай. 

Предвижда се да се повиши 
капацитетът за спешно лечение, 

тежки случаи, респираторни 
заболявания, тестване и 

рехабилитация.
Планът предвижда капацитетът 

на окръжните болници за изслед-
вания и лечение на инфекциозни 
заболявания също да бъде подо-
брен, както и този на лаборатори-
ите в лечебните заведения.

Лиу Юенли отбелязва, че пла-
нът ще помогне за укрепване на 
трудно спечелените резултати от 
усилията на страната да се справи 
с COVID-19 и ще даде възможност 

на Китай да се подготви по-добре 
за бъдещи епидемии. „Всички раз-
брахме, че борбата с COVID-19 ще 
е дългосрочна и ще изисква упори-
ти усилия, тъй като ще бъде поч-
ти невъзможно да се унищожи ви-
русът“, казва той, добавяйки, че в 

момента интервалите между нови 
епидемии от инфекциозни заболя-
вания са много по-кратки. Зато-
ва е наложително правителството 
да актуализира мерките. „Ранното 
откриване  остава решаваща стъп-
ка. Всяка нова зараза може да бъ-
де овладяна, ако бъде открита на 
ранен етап“, казва той.

Според анализаторите друг ак-
цент в плана са 

мерките за насърчаване на 
раждаемостта, 

след като миналата година прави-
телството разреши на семействата 
да имат по три деца в опит да се 
справи с бързото застаряване на 
обществото. Резултатите от послед-
ното преброяване през май 2021 г. 
показват, че коефициентът на раж-
даемост през 2020 г. е бил едва 1,3.

Ще се улеснят процедурите за 
регистрация на новородените, ще 
се подобрят антенаталната диаг-
ностика и услуги и ще се постави 
акцент върху предотвратяването 

на вродени дефекти.
Лиу Юенли обяснява, че дру-

га важна част в плана е безпреце-
дентното ниво на здравна защи-
та. Предвижда се до 2025 г. 85% от 
работните места да отговарят на 
националните стандарти за пре-
дотвратяване на професионални 
заболявания. Поради продължа-
ващото застаряване на китайско-
то общество 

документът поставя  
на приоритетно място  
услугите за възрастни. 

Ще се засили скринингът за клю-
чови заболявания и ще се подобри 
управлението на здравето.

Китай ще насърчи изследвани-
ята, иновациите и използването на 
нови лекарства, ще ускори комер-
сиализацията на спешно необхо-
димите при клинични процедури 
фармацевтични продукти, се по-
сочва още в плана.

Частните инвеститори ще бъ-
дат насърчавани при създаването 
на институции с нестопанска цел, 
свързани с рехабилитацията, пси-
хичното здраве и други сектори, 
където не достигат ресурси. Пред-
вижда се опитните лекари да полу-
чат стимули за откриване на свои 

клиники.
Чан Фън, професор във Факул-

тета по международен фармацевти-
чен бизнес към Китайския фарма-
цевтичен университет в Нанкин, 
провинция Дзянсу, отбелязва, че 
в петгодишния план се подчер-
тава необходимостта от гаранции 
за безопасността, ефективността и 
достъпността на фармацевтични-
те продукти. „Въпреки че създа-
де най-голямата мрежа за базово 
здравеопазване в света, Китай все 
още е изправен пред предизвика-
телства по отношение на здравна-
та сигурност на фона на забавя-
нето на икономиката и епидемия-
та от COVID-19“, казва той. „Пла-
нът проправя път за подобряване-
то на националната здравна сис-
тема, тъй като въвежда насоки за 
разработването на различни ви-
дове застрахователни продукти и 
подобряване на подкрепящите по-
литики за дългосрочно покритие“, 
уверен е професорът.
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съвремИе

В Националния кръг на международното състезание 
„Китайски езиков мост“ за ученици и студенти, състоял се 
неотдавна във ВтУ Св. св. Кирил и Методий“, участваха  12 
гимназисти и 6-има студенти. „Китайският езиков мост“ е 
авторитетно и уникално международно състезание, чиито 
финали предстоят по-късно тази година в Китай, където ще 
мерят сили стотина представители от различни страни. 
Между двете състезания в. „Китай днес“ постави няколко  
идентични въпроса на трите победителки в националния 
конкурс – Кристина иванова, Моника Пежгорска и елеонора 
Обретенова от 138. СУЗие „Васил Златарски“.

КРИСТИНА ИВАНОВА  
първо място  

в „Китайския езиков мост“
– с какви чувства и мисли по-

срещнахте победата в конкурса? 
– Когато обявиха, че аз съм на 

първо място, си помислих, че съ-
нувам. Цялата обстановка около 
мен беше нереална. Мислите ми 
бяха изчезнали и преди това въ-
обще не си бях помисляла дали 
имам шанс да спечеля. Не можах 
да повярвам, но после осъзнах, че 
това наистина се случва, и изпи-
тах най-голямото щастие, гордост 
и благодарност. Още повече се за-
радвах, когато няколко души дой-
доха при мен и ми казаха, че са 
се вдъхновили от мен, докато са 
ме гледали на сцената, и със си-
гурност искат да участват другата 
година на конкурса. 

– Как се готвихте за конкурса 
и как оценявате помощта на ва-
шите учителки?

– В началото на цялата подго-
товка въобще не очаквах, че ця-
лата работа ще се окаже толкова 
сериозна. Подготовката беше теж-
ка, но вдъхновяваща. Не ходих на 
училище, за да имам повече вре-
ме за упражнения и по цял ден са-
мо това правих. Аз съм безкрай-
но благодарна на г-жа Шишкова, 
г-жа Пръвчева, г-ца Ли, както и  
на майка ми, които в нито един 
момент не ни оставиха да се опра-
вяме сами, с тях работихме здра-
во и те не спряха да ни подкрепят 
и нахъсват и се вълнуваха точно 
толкова, колкото и ние.

– Какво ви привлече към ки-
тайския език и култура? Колко 
време вече се обучавате в тази 
област? 

– Уча вече втора година ки-
тайски език и култура в 138. СУ-
ЗИЕ “Проф. Васил Златарски”. 
Първоначално ме привлече ки-
тайската култура. От малка ми е 
било много интересно абсолютно 
всичко, свързано с Китай. 

– Как ще се готвите за меж-
дународния финал на „Китайски 
езиков мост“? надявате ли се на 
престижен успех и в Китай, къ-
дето в миналото са успявали бъл-
гарски ученици?

– Отново ще дам абсолютно 
всичко от себе си, както на кон-
курса. Ще съм по-подготвена, ще 
знам как тече целият процес и на 
финала ще съм по-спокойна. 

– виждате ли бъдещето си с 
продължаване на изучаването на 

Трите победителки в „Китайски 
езиков мост“ виждат бъдещето си, 
свързано с китайския език и култура

на преподавателите ми. 
– Как се готвихте за конкурса 

и как оценявате помощта на ва-
шите учителки?

Темата на конкурса – „Да по-
летим с китайския език и да сбъ-
днем мечтите си“ – беше обявена 
месец и половина преди провеж-
дането му. За този период тряб-
ваше с помощта на г-жа Шиш-
кова и г-ца Ли да се подготвя за 
теста за знания по китайски език 
и култура, включващ 95 въпро-
са, да подготвим 4-минутна реч 
по зададената тема на китайски 

да ни каже, че всичко ще е наред;  
г-ца Ли – в подкрепата на кака. 

–  Какво ви привлече към ки-
тайския език и култура? Колко 
време вече се обучавате в тази 
област? 

– Всичко бе малко случайно с 
влизането в паралелката, но така 
се случи, че преди четири годи-
ни трябваше да преосмисля пла-
новете си и да реша какво тряб-
ва да правя с бъдещето си. И така 
от осми клас, а сега почти двана-
десети, уча китайски с цялото си 
желание и внимание. 

китайския език и култура или в 
друга дейност с Китай?

– Да, определено в бъдеще 
се виждам като успял китаист 
с много възможности. Няма да 
спра да сбъдвам мечтите си с ки-
тайския език.

МОНИКА ПЕЖГОРСКА  
второ място  

в „Китайския езиков мост“
–  с какви чувства и мисли по-

срещнахте победата в конкурса? 
– С много вълнение и радост. 

Плаках, смях се, ядосвах се, пла-
ках отново, после пак се радвах. 
Такъв успех е труден за възпри-
емане. Участвам за трети път и 
три пъти побеждавам новата вер-
сия на своето аз, а това ме прави 
повече от щастлива. Три пъти то-
ва, което постигам, е най-добро-
то за мен. 

–  Как се готвихте за конкурса 
и как оценявате помощта на ва-
шите учителки?

– Подготовката е част от ця-
лостната емоция! Прекарвах ча-
сове, учейки, и с помощта на г-жа 
Шишкова, г-жа Пръвчева и г-ца 
Ли всеки ден се мотивирах все по-
вече и повече. Отборът ни бе ка-
то едно голямо семейство. Г-жа 
Шишкова беше като наша майка, 
която не ни остави за миг, дори в 
трудни дни; г-жа Пръвчева – като 
прекрасната леля, която винаги е 
там, за да ни каже какво трябва 
да направим, да ни се усмихне и 

Отляво надясно: Моника Пежгорска, – второ място; Кристина Иванова, – първо място;  
Елеонора Обретенова – първо място за талант

език и представянето ми на ки-
тайски културен талант – в слу-
чая рецитиране на поема и пе-
сен на китайски език. За да усе-
тим в залата подкрепата на наши-
те съученици, г-жа Шишкова ор-
ганизира в периода 12-15.05.2022 г.  
учебен лагер за млади китаисти с 
ученици от китайските паралел-
ки в 138. СУЗИЕ „Проф. Васил 
Златарски“.

– Какво ви привлече към ки-
тайския език и култура? Колко 
време вече се обучавате в тази 
област?

– Винаги са ме привличали 
по-нестандартните, нестереотип-
ните и уникалните неща. За да на-
правя своя избор, трябваше да съ-
бера достатъчно информация и та-
ка попаднах на блога „Всичко за 
Китай“, чийто автор и редактор е 
г-жа Яна Шишкова, която е с уни-
кален подход към своите ученици 
и с иновативни методи на препо-
даване. С нея няма начин да не 
научиш китайския език!

– виждате ли бъдещето си с 
продължаване на изучаването на 
китайския език и култура или в 
друга дейност с Китай?

– Да, разбира се! Несъмнено мо-
ето бъдеще е свързано с китайския 
език и култура. Надявам се след 
време да стана учител по китайски 
език и култура, като г-жа Шиш-
кова, и да предам знанията си на 
бъдещите китаисти в България!

Любомир михайЛов

–  Как ще се готвите за меж-
дународния финал на „Китайски 
езиков мост“? надявате ли се на 
престижен успех и в Китай, къ-
дето в миналото са успявали бъл-
гарски ученици?

– Сигурна съм, че и двете с 
Кристина ще дадем всичко от се-
бе си, и двете ще бъдем достатъч-
но подготвени, но Криси все пак 
е нашата истинска състезателка и  
аз й пожелавам най-доброто 

– виждате ли бъдещето си с 
продължаване на изучаването на 
китайския език и култура или в 
друга дейност с Китай? 

 – Бъдещето ми винаги ще е 
свързано с Китай по някакъв на-
чин. След четири години, прека-
рани с учене на китайски, не бих 
могла да си представя живота без 
китайския език.

ЕЛЕОНОРА ОБРЕТЕНОВА   
първо място за талант в 

„Китайския езиков мост“
– с какви чувства и мисли по-

срещнахте победата в конкурса?
– Трудно е да се обобщят всич-

ки емоции по време на конкурса 
в няколко изречения. В началото 
беше вълнението и притеснение-
то да застана на сцената пред тол-
кова много публика и жури от ви-
дни китаисти и да говоря свобод-
но на китайски език. Накрая бя-
ха сълзите от радост и щастие, че 
успях достойно да представя себе 
си и училището си, да оправдая 
доверието и възнаградя усилията 
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Дигитализацията съживява 
китайската култура

игитализацията 
е важен начин за 
съживяването на 
културата и из-
ненадва обик-
новените хора с 

креативността и иноваци-
ите, обогатявайки култур-
ния им живот.

Дигитални ресурси  
за всички

Според Фан Джоу, вице-
президентът на Асоциаци-
ята на китайската култур-
на индустрия, предложе-
нията представляват сис-
тематичен проект за уп-
равляването на дигитал-
ната култура.

В тях се посочва, че до 
края на 14-ата петилетка 
ще се сформират инфра-
структура и платформи за 
услуги в сектора на диги-
талната култура, както и 
система за доставки на кул-
турни услуги. Всичко то-
ва ще интегрира онлайн 
и офлайн дейностите, ще 
осигури по-добро взаимо-
действие и пълно покритие. 
До 2035 г. ще се сформира 
система от големи данни 
за националната култура, 
ще се направи панорамно 
представяне на китайската 
култура и дигитализирани-
ят резултат ще бъде споде-
лен с всички.

Гао Шушън, бивш за-
местник-директор и старши 

Д

Неотдавна главният офис на централния комитет на ККП и 
Държавният съвет представиха предложения, които ще съдействат 
за дигитализацията на националната култура. те се фокусират върху 
стратегически цели и важни аспекти за създаването на система от 
данни за културата.

Оркестър „Цюхайдзин“ в планинско село
селско училище в про-
винция Юннан млад 
учител ръководи учи-
лищния оркестър. С 
много усилия и обич 
към музиката, заедно с 

децата, той успява да реализира 
една своя голяма мечта.

Ян Дзиндиен получава музи-
калното си образование в Севе-
роизточния педагогически универ-
ситет. Той може да свири на пиа-
но, флейта, ударни и други музи-
кални инструменти. Освен това е 
композитор на музиката за някол-
ко документални и игрални фил-
ма. Мечтата му обаче е да препо-
дава в училище след дипломира-
нето си, защото смята, че призва-
нието му е да работи в областта 
на музикалното образование. През 
2020 г. се включва като  доброво-
лец в проекта „Красив Китай“ и 
става учител по музика в селско 
училище в провинция Юннан.

Той разказва, че в началото 
много от учениците му не са би-
ли запознати с музикалните ин-
струменти. Затова в свободно-
то време след часовете събира 

любознателните деца, учи ги да 
свирят на различни инструменти 
и постепенно сформира училищен 
оркестър. Това мотивира малчуга-
ните и им дава надежда, че един 
ден ще се реализират в живота 
чрез музиката.

Новината за създаването на ор-
кестъра се оказва голямо събитие 
и получава подкрепата на училищ-
ното ръководство. Децата имат ог-
ромното желание да се научат да 
свирят на пиано, барабани и флей-
та. Ян Дзиндиен избира 26 от кан-
дидатите и те стават първите чле-
нове на оркестъра, който носи име-
то „Цюхайдзин“.

Ян Дзиндиен избира това име 
от един мюзикъл, който се нарича 
„Нощен концерт в градчето Цю-
хайдзин“. В него се разказва за 
група деца, които обичат музика-
та. Когато композира мюзикъла, 
на Ян Дзиндиен дори през ум не 
му минава, че част от сюжета един 
ден ще се случи в реалния живот. 

Музиката е нещо великолеп-
но, но пътят към голямата сцена 
е труден, изисква голямо търпение 
и много практика. Ян Дзиндиен 

открива, че много често на учени-
ците им доскучава и тогава започ-
ват да губят интерес. Затова той 
намира свой начин да поддържа 
ентусиазма им. Например в ор-
кестъра има строг режим и репе-
тиции за всяка група инструмен-
ти в различно време. С учениците, 
които нямат достатъчно търпение, 

учителят разговаря по-често и ги 
убеждава да не се отказват.

Сега, две години след създава-
нето на оркестъра, учениците на 
Ян Дзиндиен вече знаят много за 
музиката и любовта им към нея се 
е запечатала дълбоко в сърцата им.

В

инспектор в Службата за 
културни реформи на От-
дел „Публичност“ на ЦК на 
ККП, заяви, че панорам-
ното представяне на ки-
тайската култура е окон-
чателна цел на стратегия-
та за дигитализация на на-
ционалната култура. „Реа-
лизирането на тази цел се 
нуждае от цялостно плани-
ране и използване на вече 
готовите дигитални проек-
ти и данни, всестранното 
организиране на ресурси-
те, избирането на елементи, 

символи и лого с историче-
ска стойност и обогатява-
не на съвременния израз“, 
подчерта той.

„Панорамното пред-
ставяне е важен начин за 
иновационното развитие 
на китайската традицион-
на култура, както и за реа-
лизирането и споделянето 
й с помощта на дигитални-
те инструменти“, каза Фу 
Цайу, директор на Нацио-
налния институт за култур-
но развитие на Уханския 
университет.

„Така че дигиталната кул-
тура става част от живота 
и се нуждае от хората“, под-
черта той. Съчетаването на 
онлайн и офлайн ресурси-
те, както и онлайн прежи-
вяванията и посещенията 
на място, се превръщат в 
нова тенденция.

Достъпна интелигентната 
библиотека 

Една от важните зада-
чи в предложенията е да се 
насърчи изграждането на 
система от големи данни 
за националната култура, 
национална интелигентна 
библиотека и облачна плат-
форма, за да се повиши ка-
пацитетът за доставка на 
дигитално съдържание и да 
се подобри нивото на диги-
тализация на обществени-
те културни услуги.

Според Чън Шаофън, 
директор на Академичния 
комитет на Института за 
изследвания на културна-
та индустрия към Пекин-
ския университет, „публич-
ната облачна платформа за 
култура“ е онлайн система, 
формирана след дигитали-
зирането на всички култур-
ни ресурси. „Такива пуб-
лични услуги ще са от пол-
за за повече хора“, каза той.

Според Фу Цайу, дирек-
тор на Националния ин-
ститут за културно разви-
тие към Уханския универ-
ситет, дигитализацията на 
публичната култура е ва-
жен начин за равен достъп 
до услуги на обществото, в 
която важна роля играят 
националната интелигент-
на библиотека и облачна 
платформа.

Нови преживяване
В бъдеще може би ще се 

разхождате в един град ди-
гитално вместо на място. В 
предложенията се казва, че 
с помощта на дигиталната 

култура могат да се пре-
доставят нови преживява-
ния на гражданите.

Според Ян Юнхън, из-
пълнителен вицепрезидент 
на Китайския институт за 
планиране на развитието 
към университета „Цин-
хуа“, дигиталните техно-
логии обогатяват култур-
ните преживявания на по-
требителите по отноше-
ние на съдържанието, ме-
тодите за представяне, ко-
муникационните канали и 
интерактивните дейности. 
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От ляво надясно: Притежателят на приза „Залата на славата на 
USATT“ Скот Прейс, заместник-председател на Националния 

комитет по отношенията между САЩ и Китай Ян Берис и  
изпълнителният директор на САЩ по спорта тенис на маса 

Вирджиния Сунг по време на  награждаването в Хюстън

и
сторията на мал-
ката топка, която 
движи голямата 
топка, продължи 
в Хюстън през 
миналия уикенд 

в най-новата глава на пинг-
понг дипломацията, преда-
де кореспондентът на ки-
тайския англоезичен вест-
ник „Чайна дейли“ от мяс-
тото на събитието. 

Американски професио-
нални състезатели и люби-
тели на тениса на маса иг-
раха в шампионатното тур-
не USATT (САЩ на тенис 
на маса) по пинг-понг ди-
пломация. Така те отбеля-
заха 50-годишнината от ис-
торическото посещение на 
бившия президент на САЩ 
Ричард Никсън в Китай 
през 1972 г. Около 20 отбо-
ра се състезаваха в турни-
ра, включително членове-
те на USATT Никхил Ку-
мар и Лили Джанг, която 
притежава пет титли от на-
ционалните шампионати на 
САЩ по тенис на маса. Тя 
е представлявала отбора на 
САЩ на три олимпиади и 
на 62 години стана първият 
медалист на САЩ от све-
товно първенство, като спе-
чели бронза с китайския си 
съотборник Лин Гаоюан на 
Световното първенство по 
тенис на маса през ноември 
2021 г. в Хюстън.

Турнирът в чест на пинг-
понг дипломацията, след 
която се стигна до официал-
но посещение на президента 

Пинг-понг 
дипломацията се 
възроди в Хюстън

К
итай спечели първата си победа в Мъжката 
лига на волейболните нации (VNL) за 2022 
г., като преодоля в столицата Бразилия до-
макините, които защитаваха шампионската 
си титла от миналогодишния шампионат, съ-
общи китайският англоезичен вестник „Чай-

на дейли“. Китайският отбор обаче успя да победи с  
25-23, 31-29, 25-23.

„Това е голяма победа за нашия отбор, която е много 
окуражаваща“, каза нападателят Юан Данги. „Влязохме 
в мача, решени да дадем всичко от себе си, но знаехме, 
че Бразилия е отбор номер 1 в света и е много силен 
съперник.“ Той добави: „Мисля, че играхме по-добре и 
затова спечелихме. Всеки от нас беше фокусиран върху 
собствената си роля и това беше много важно“.

Голмайстор на Бразилия беше Алън Соуза с 19 точ-
ки, следван от Флавио Резенде (13 точки) и Лукас Ста-
аткамп (12 точки).

Противници на Китай в следващия кръг от мачове, 
които ще се играят от 22 до 26 юни, ще бъдат Фран-
ция, Германия, Аржентина и Италия, а Бразилия ще се 
изправи срещу Полша, Сърбия, Иран и България. Иг-
рите са част от предварителния кръг на VNL. Първите 
седем отбора ще се състезават на финалите в Болоня, 
Италия, от 20 до 24 юли.

Китай победи Бразилия, която е 
номер 1 в световния волейбол

Китайците Ли Йонгджън (№ 9) и Джан Гуанхуа (№ 19) блокират 
атака на бразилците на мача

на САК Ричърд Никсън в 
Китай през 1972 г„ и нор-
мализиране на отношения-
та между Китай и САЩ, ще 
се проведе и в други амери-
кански градове, включител-
но Ню Йорк, Сан Франци-
ско и Чикаго, съобщи из-
пълнителният директор на 
USATT Вирджиния Сунг.

Идеята за турнето е вдъ-
хновена от сътрудничест-
вото на USATT с китайски 
екип миналия ноември за 
продължаване на наслед-
ството на пинг-понг дипло-
мацията.

Уан Сяофен, политиче-
ски съветник в китайско-
то посолство във Вашинг- 
тон, каза, че се надява  
това спортно събитие да 
информира повече млади  
хора за „Историята за  
„малка топка, която движи 
голямата топка“. Тази ди-
пломация насърчи норма-
лизирането на отношения- 
та между Китай и САЩ и 
промени дълбоко между-
народния пейзаж“, комен-
тира китайският дипло-
мат. „Днес голямата топ-
ка на отношенията между 
Китай и САЩ все още се 
нуждае от малката топка 
за пинг-понг, за да я прид-
вижи напред. Това е стра-
тегическата визия, полити-
ческата смелост и приятел-
ството между хората, отра-
зени в пинг-понг диплома-
цията в миналото. Ето за-
що нашето честване днес е 
много актуално“, каза Уан.

Хора, които са участвали 
лично в събитията на Ping-
Pong Diplomacy през 1971 и 
1972 г., като Кони Суирис, 
нейният съпруг Дел Суирис 
и Ян Берис, присъстваха на 
церемонията по награжда-
ването на шампионата в 
турнира в Хюстън. Кони 
Суерис беше член на аме-
риканския отбор по тенис 
на маса, поканен да посети 
Китай през 1971 г. Тя тряб-
ваше да се ръкува с преми-
ера Джоу Енлай по време 
на посещението си в Пекин. 
Дел Суерис участва в ре-
ципрочната среща на ки-
тайския отбор в САЩ през 
1972 г. и игра с китайския 
състезател  Лян Гелиан пред 
публика от над 10 000 ду-
ши в щата Мичиган.  „Бе-
ше тръпка да бъда част от 
пинг-понг дипломацията от 
1971 г., защото това беше 
истинска изненада за нас и 
влезе в историята. Знаейки, 

че опитът помогна за раз-
мразяване на връзката. Го-
лямото нещо е, че 50 годи-
ни по-късно бихме искали 
да видим, че наследството 
от приятелството се движи 
напред“, каза Кони Суирис. 
Ян Берис, заместник-пред-
седател на Националния ко-
митет за отношенията меж-
ду Съединените щати и Ки-
тай, също е участвала в ор-
ганизирането на турне на 
китайския отбор по пинг-
понг в САЩ през 1972 г. 
Тя разказа за този опит, за 
да подчертае как се е съз-
дало истинско приятелство 
по време на обиколката на 
американския отбор в Ки-
тай през 1971 г. 

Притежателят на при-
за „Залата на славата на 
USATT“ Скот Прейс закри 
турнира в Хюстън, като по-
кани VIP гости и членове 
на публиката да играят с 
него пинг-понг.
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за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

итай ще се стре-
ми да има 3500 
регистрирани са-
молета за обща 
авиация до края 
на 2025 г. според 

сведения на Администра-
цията за гражданско въз-
духоплаване, която пред-
стави нов план за разви-
тие на сектора. 

Броят на регистрирани-
те летища за обща авиа-
ция ще надхвърли 500, а 
не по-малко от 25 региона 
на провинциално ниво ще 
предоставят аварийно-спа-
сителни услуги.

Планът предвижда по-
добряване дейността на 
аварийно-спасителните 
служби в авиацията с об-
що предназначение, както 
и подкрепа на иновациите 
при използването на дро-
нове и разширяване услу-
гите на общата авиация в 

град Лхаса, Ти-
бетския автоно-
мен регион, е от- 
крит най-високият  
в света планета-
риум, но за посе-

тители той ще бъде достъ-
пен едва през 2024 г. 

Архитектурата на съоръ-
жението, което е с площ от 
11 571 кв. м, е вдъхновена 
от метеорит. 

В планетариума е ин-
сталиран най-големият ре-
фракционен оптичен телес-
коп в света, който ще има 
двойна цел – научна дей-
ност и популяризиране на 
знанията за Космоса.

Новият тибетски плане-
тариум е част от разрабо-
тената национална мрежа 

К

В

Китай ще има 3500 самолета 
за обща авиация до 2025 г.

В Лхаса е открит  
най-високият планетариум

Central China Auto Expo има за цел да стимулира 
автомобилния пазар
11-ото международно автомобилно изложение в Централен 
Китай стартира на 10 юни в Джънджоу, провинция Хънан, с 
изложбена площ 50 000 кв. м и повече от 50 марки превозни 
средства от страната и чужбина.

Снимка Синхуа

В Сиан започна Деветият фестивал на традиционната опера цинцян
От 13 до 24 юни в град Сиан, провинция Шънси, се проведе Деветият фестивал на 
традиционната опера цинцян. В него участваха известни и млади актьори от 33 трупи  
от 5 провинции, които представиха над 70 представления.

Снимка Синхуа

селскостопанския и про-
мишления сектор.

 Общата авиация включ-
ва операции на въздухоп-
лавателни средства в граж-
данската авиация, различ-
на от обществения възду-
шен транспорт, като авиа-
ционни услуги за селското 

стопанство, помощ при бед-
ствия, спасителни опера-
ции и др.

Официалните данни по-
казват, че до края на 2020 г. 
в общата авиацията на Ки-
тай са регистрирани 2892 
самолета, 339 летища и 
около 517 000 дрона.

от планетариуми и астро-
номически обсерватории 
в различни части на Ки-
тай, които ще играят важна 

роля за популяризирането 
на астрономическата нау-
ка и за астрономически и 
космически наблюдения.

П

Нови находки 
при руините 
Сансиндуей

о време на по-
следните раз-
копки при ру-
ините Сансин-
дуей бе открит 
бронзов олтар, 

съобщиха в понеделник от 
Изследователския инсти-
тут за културни реликви 
и археология на провин-
ция Съчуан. Находката е 
съставена от три части със 
скулптури на хора, бого-
ве и животни и сцени от 
жертвоприношение.

Олтарът е висок око-
ло метър и може да бъде 
разделен грубо на три час-
ти – основна платформа, 

човешки портрети и мити-
чен звяр. В процеса на по-
чистване археолозите от-
криха цяла камбана, коя-
то е била закачена в ос-
новата му. „Според някои 
артефакти от същия пери-
од хората от династиите 
Шан (1600 – 1046 г. пр. н. е.)  
и Джоу (1046 – 256 г. пр. 
н. е.) са имали навика да 
закачат камбаната вътре в 
основата, за да може дви-
жещите се обекти да из-
дават чист звук“, обясни 
проф. Джао Хао от Пекин-
ския университет, който 
отговаря за настоящите 
разкопки.


